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ČESKO: Už měsíc visí na webu zpráva jedné státní organizace, která by u představitelů
českého státu měla budit nejvyšší pozornost. Ta organizace se nazývá Česká
elektroenergetická přenosová soustava (ČEPS) a každým rokem vydává analýzu nazvanou
Hodnocení zdrojové přiměřenosti elektrizační soustavy České republiky do roku 2040,
zkráceně zprávu o zdrojové přiměřenosti.

ČEPS do ní spočítá zdroje elektřiny v zemi, zakalkuluje mezery, které v příštích letech, až do roku
2040, vzniknou už ohlášeným odpojením některých elektráren. Věrna principu předběžné opatrnosti
z budoucích zdrojů zahrne pouze ty, které už jsou dovedeny do vysokého stupně připravenosti. Bere
do úvahy i politiky vymyšlené povolenky a další plány politiků, které se nějak promítnou do spotřeby
elektřiny, což jsou dnes hlavně plány na přechod k elektromobilitě a ve vytápění k tepelným
čerpadlům, a ovšem dekarbonizaci průmyslu, což je masivní přechod na zelený vodík.

Letošní zprávě o zdrojové přiměřenosti věnujeme rozhovor s generálním ředitelem ČEPS Martinem
Durčákem v tomto vydání Echa. Durčákův střízlivý, profesionálně neutrální tón by čtenáře neměl
mýlit, obsah zprávy je dramatický a scénáře ve zprávě načrtnuté se téměř komentují samy. Jsou
čtyři a kromě prvního, který se opírá pouze o plány provozovatelů, a nebere tedy do úvahy zásahy
shora, jsou sestaveny podle rychlosti, s níž nás politická třída povede od ekonomiky postavené
na spalování fosilních zdrojů, u nás uhlí, až do cíle uhlíkové neutrality.

První scénář se jmenuje konzervativní, druhý progresivní, třetí dekarbonizační. Česká vláda se podle
svého programového prohlášení a výroků ministra životního prostředí pohybuje někde mezi
scénářem konzervativním a progresivním. Ale vývoj v Evropské unii, kde pořád ještě udávají tón
urychlovači v Evropském parlamentu a Evropské komisi, vede k nutnosti propočítávat i scénář
dekarbonizační.

Těžiště této zprávy není v cenách elektřiny po příštích 17 let, ale vůbec v její dostupnosti.
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